



【百年岁月话峥嵘 万千桃李竞芬芳】

1908—2008



南山百年

四川省绵阳南山中学

绵阳南山中学

敬告之



挟着古风
合着书韵
走过百年春秋
穿越世纪风雨
南山
向我们走来……

1908-2008

谨以此画册献给一百年来关心、支持南山中学建设和发展的各级领导、各届校友及各位朋友！



南山红豆寄深情... ..



CS1038374

百年
南山

0001299062

南山校训

求实 向上

G639.287.1

04

南山精神

爱国读书 勤勉诚朴

求实向上 民主创新



办学指导思想

让学生做成长的主人

为学生终身发展奠基

G639.287.1

04



重庆师大图书馆

南山

校徽



南山中学校徽系2000年学校争创国家级示范高中时由本校学生设计

百年
校庆
标识



校庆标识由汉字“百”和拼音“S”（意即百年南山）组合成一只飞翔的鸟，象征着百年南山正在中国基础教育的上空展翅翱翔。

原创：高2008级35班 朱鼎

百年校首

三十八

百年存照

四十

· 今日篇 ·

百年画廊

五十四

百年设施

六十

百炼千锤

六十六

百年根基

七十四

百花争艳

八十

百年风采

八十六

百家感怀

九十四

百年友情

九十八

· 未来篇 ·

百尺竿头

一〇六



目 录

• 卷首篇 •

百年寄语 | 一十

百年概况 | 一十二

百年润物 | 一十四

百岁贺信 | 二十

• 历史篇 •

百年沿革 | 三十五

百年校歌 | 三十六







志存

百年南山

高远

南山苍苍，
涪水泱泱，
名校风范，
山高水长

卷

首

卷



校长寄语

XIAOZHANG JIYU



四川省绵阳南山中学校长

吴永良

百年沧海桑田，百年桃李争艳。

百年风起云涌，百年乾坤锦绣。

一百年，一个世纪的接力，一个世纪的情怀；

一百年，一个世纪的标点，一个世纪的礼赞。

穿过历经岁月的时空，往事如烟，岁月如歌。

一百年，一代又一代南山人，脚踏大地，头顶蓝天，胸怀抱负，志存高远，殚精竭虑，沐风追月，薪火相传古圣先贤的绵绵教诲，吐故纳新诸子百家的真知灼见，沿袭承载六艺经传的文化底蕴，光大宏扬唐诗宋词的盛骨遗风。

一百年，一代又一代南山人，躬耕力行，呕心沥血，自强不息，厚德载物，春蚕吐丝，蜡炬成灰，把热血洒在了脚下的这片土地，把青春献给了祖国的教育事业，用才智培育了无数的精英俊彦，用激情书写了南山的百年经典。

的确，南山在百年漫长的艰苦创业里，走过了许多曲折，跨过了许多沟坎，经受了許多磨难……终于在无数风云宕荡的危难之时走了过来，终于从无数阴霾雾锁的艰难时期走了过来，走出了南山人的激越与豪迈，走出了南山中学的辉煌与鼎盛：铸就了中国川西北第一教育品牌，成为中国基础教育的一颗璀璨的明珠。

一百年来，南山中学历经满清王朝、国民政府、人民共和国，从小到大，从弱到强，在绵阳这块土地上茁壮成长。早在1953年，南山中学就成为川西北片区唯一的四川省首批办好的十四所中学之一、1978年成为四川省首批办好的省级重点中学、2000年成为全省首批国家级示范高中。今天绵阳南山已成为一个固定短语，成为中国（绵阳）科技城基础教育的一张亮丽名片，从一定层面上书写了中国基础教育的发展。这是一种何其沉甸甸的光荣。同时，绵阳南山从她诞生之初到今天，尤其是近年来一直受到社会各界的关注、关心、关爱和肯定、支持、激励、期望。科技城建设的发展成就了我们今天的辉煌，这又是一份多么来之不易的骄傲！

是啊，这厚重的光环，闪耀着多少南山人用生命的汗滴所寄托的希冀，承载着多少南山人用心志的磨砺所演绎的求索。问寻那苍莽高山，灿烂星空，南山人的价值已体现在国人教育强国的思想里。

一代又一代南山人，是那样一生深情地热爱着生活与事业，将知识和财富、智慧和思想、决心和毅力兑换成了生命里的一片忠贞与忠诚，始终在太阳和月光交织的境界里，提炼着人生的价值和真谛。不顾一切地挥动着生命铸就的利剑，放眼四方风云，以一种震天撼地的气概和豪情，牢记和传承着“爱国读书，勤勉诚朴，求实向上，民主创新”的南山精神和“让学生做成长的主人，为学生终身发展奠基”的办学思想，在祖国教育事业的百花园中，播种施肥，修枝剪叶，培育着栋梁之才。著名诗人贺敬之，两院院士徐叙瑢、张广学、马祖光、张嗣瀛等，让南山中学风光无限，星辉寰宇。

一百年，南山群英荟萃，一百年，南山星河浩瀚。

一百年，南山誉满全川，一百年，南山辉煌灿烂。

大江东去，浪淘尽，千古风流人物。

今日南山，跨进新的百年，奔向新的征程。高扬“新百年，新南山，新跨越”的旗帜，遵循“承传百年南山文化，启迪学生成长智慧，奠基学生终身发展，开创名校崭新未来”的思路，我们团结一心，运用智慧，讲求落实，在建设中国（绵阳）科技城的时代大潮中，奔向更加美好的明天！

吴永良

二〇〇八年三月

Headmaster's Speech

One hundred years of great changes,
One hundred years of student excellences;
One hundred years of grand movements,
One hundred years of splendid achievements.

One hundred years, a century's relay, a century's passion;
One hundred years, a century's punctuation, a century's laudation.

Traveling through the time tunnel, we feel the past is like smoke, releasing lightly; the past is like lead, weighing heavily.

In the past one hundred years, generations of Nanshaners have left their footprints on the vast land and under the blue sky, nourished great ambitions and lofty visions, rocked their brains out to make great efforts, handed over the inculcations of ancient sages to new generations, rejuvenated the profound insights of various schools of thoughts, inherited the cultural accumulations of the Six Classics, and promoted the essences of the Poetry of Tang and the Prose of Song Dynasties.

In the past one hundred years, generations of Nanshaners have practiced their initiatives, worked their hearts out, striven for constant progress, sought fortune with great virtue and spared no efforts for devotion like a silkworm to weave cocoon and like a candle to burn itself out. They have fertilized the land under their feet with their blood, contributed themselves to the education cause of our motherland at their prime of life, fostered numerous professionals and elites with their wisdom, and created a hundred years of classics for Nanshan High School with their passion.

Certainly, during the past one hundred years of laborious pioneering efforts, Nanshan High School has undergone a multitude of twists and turns, but finally managed to walk out of countless grave distresses and various hardships, showing the enthusiasm and heroism of Nanshaners, and creating the splendor and prime for Nanshan High School building herself into the first education brand and the most brilliant pearl in Northwest Sichuan.

In the past one hundred years, Nanshan High School has thriven in the land of Mianyang from Qing Dynasty, National Government to the People's Republic, on a scale from the small to the large, from the weak to the strong. Nanshan High School became the only school of Northwest Sichuan among the Top14 schools of Sichuan Province in 1953, one of the first outstanding Provincial Key Schools in 1978, and one of the first National Pilot Senior High Schools in 2000. Nowadays, "Mianyang Nanshan" has already been a fixed phrase, a beautiful visiting card of the fundamental education of China (Mianyang) Sci-Tech City, showcasing the development of China Fundamental Education to some extent. What a great glory it is! Meanwhile, from the very beginning of her birth to the present time, especially in recent years, "Mianyang Nanshan" has always been winning attention, concern, care, affirmation, support, encouragement and expectation from the society. The development of Mianyang Sci-Tech City has contributed to our splendor, which is also a proud so hard-earned!

Indeed, this thick aureole shines the hopes that many Nanshaners have taken their sweat of life to achieve, and burdens the pursuits that many Nanshaners have toughened themselves to make. When we ask the lofty mountains and the starry sky why Nanshaners have made so much progress, they echo that the value of Nanshaners reflects the thoughts of "Revitalizing

Nation with Education" of the Chinese People.

Generations of Nanshaners have loved their life and career so passionately that they have converted their knowledge, wealth, wisdom, thought, determination and perseverance into a sea of allegiance and loyalty in their lives and refined the value and essence of life in a realm irradiated by sunshine and moonlight. In the past, "Mianyang Nanshan" has wielded her sword of life to defeat all competitors, kept in mind and inherited the Nanshan Spirit of "Patriotism-oriented Learning, Diligence & Honesty, Practicality & Enterprising, Learning-oriented Patriotism" as well as the schooling concept of "Letting Students Be Masters of Growth and Laying Foundation for the Students' Lifelong Development" in a heroic manner and lofty sentiment, sown, fertilized and pruned in the flower garden of national education cause and cultivated many backbone talents. Many celebrities have brought glory and fame to Nanshan High School, including He Jingzhi, a famous poet, as well as Xu Xurong, Zhang Guangxue, Ma Zuguang, Zhang Siying, academicians of Chinese Academy of Sciences and Chinese Academy of Social Sciences.

In one hundred years, Nanshan elites gathering,
In one hundred years, Nanshan stars clustering;
In one hundred years, Nanshan reputations pervading,
In one hundred years, Nanshan brilliances radiating.

The endless river eastward flung,
With its huge waves gone,
All those gallant heroes of years bygone.

At present, Nanshan High School is stepping into her second century and striding forwards to a new journey. Holding the banner of "New Century, New Nanshan, New Breakthrough", and following the concept of "Inheriting the Century-long Nanshan Culture, Enlightening The Growth Wisdom of Students, Laying Foundation for the Life-long Development of Students and Creating a brand-new Future for Nanshan", we unite ourselves as one team, employ our wisdom and lay stress on implementation to embrace a more beautiful future in the tide of the construction of China (Mianyang) Sci-Tech City!

Wu Mingyu
Headmaster of Sichuan Mianyan Nanshan High School
Mar. 2008



百年 概况

BAINIAN
GAIKUANG

百年岁月话峥嵘

卷首语

系于桃李竟无言

一代诗人贺敬之，两院院士徐叙瑛、马祖光、张嗣瀛、张广学等知名学者先后在这里求学，并走向自己人生的成功之路，这就是被誉为“绵阳人民心中的学校”的四川省绵阳南山中学。

南山中学坐落在中国(绵阳)科技城风景如画的三江交汇处，水清木华，钟灵毓秀，绿树成荫，环境幽雅。学校占地280亩，是一所具有丰厚的文化底蕴、浓厚的现代化气息的园林式学校。

南山中学创办于1908年。1953年被确定为全省首批办好的十四所中学之一，1978年确定为首批省重点中学，2000年被省教厅评定为首批国家级示范高中，2003年控股组建南山中学双语学校。

学校现为全国基础教育中规模较大的学校，共有学生12000人。校本部现有教职员工近500名，其中特级教师16人，高级教师163人。本部有高中三个年级8000余名在校学生，南山中学控股的南山中学双语学校现有学生4000余名，教职员工300名。

100年来，经过数代南山人的不懈努力，已经形成了具有“昂扬向上之气、诚朴正义之气和学府书卷之气”的南山文化。这种文化和“爱国读书，勤勉诚朴，求实向上，民主创新”的南山精神培育熏陶了一代又一代的南山学子。南山中学以学风浓厚、教风严谨、教学质量高闻名全川。更重要的是南山中学是一所具有光荣革命传统的学校，在抗日战争、解放战争、抗美援朝战争中就有大批师生在党的领导下为人民的事业进行了可歌可泣的斗争，涌现出了一大批英雄和革命烈士，留下姓名的烈士有15人！

在百年的办学实践中，南山中学形成了“让学生做成长的主人，为学生终身发展奠基”的办学指导思想。南山中学坚决贯彻党的教育方针，以“培养大批基础牢、素质高、发展潜力大，具有创新精神和较强实践能力的优秀学生”为培养目标，坚持自己的教育理想，克服社会转型期的浮躁和急功近利，立足于为学生终身发展奠基；克服各种困难，充分利用现有的教育资源，面向全体学生，统筹安排教育教学计划，在提高教学质量上花大气力，下大功夫，力争又好又快的发展。南山中学科学地安排教育教学工作，给学生以自主发展的空间，造就了成千上万的优秀人才。南山中学在百年的办学历程中长盛长青，办学水平和办学业绩一直处于全省领先。近年学校高考本科率达90%，重点本科率40%。学校学科竞赛居全省领先水平，每年均有30名左右学生获全国一等奖，每年均有学生代表四川进入国家冬令营（集训队）。南山中学毕业生“后劲足，潜力大，综合素质高”，受到各类大学的普遍欢迎。南山中学的优秀学生进入全国的一流名牌大学乃至世界级名牌大学，仍然是优秀学生！

南山中学是教育部、团中央命名的全国“双有”先进单位，是教育部、体育总局命名的全国体育卫生先进单位，是全国青少年信息学奥林匹克教育先进学校，学校团委是团中央命名的“全国五四红旗团委”，学校是人民文学出版社、北京大学命名的全国首批“中华少年写作园”学校，学校明轩文学社在2005年、2007年两次获得全国“十佳文学社”，并于2005年获得全国中学校园文学社拉力赛总冠军。2006年，学校成功承办全国中学生信息学奥林匹克大赛，获3枚金牌1枚银牌，3名金牌选手同时入选国家集训队。2007年7月学校机器人代表队获全国中学生机器人大赛总冠军，并将于2008年4月代表中国赴美国参加国际比赛。学校曾成功承办了全国中学生足球联赛总决赛，校代表队获全国第四名。学校是全国中学生足球协会副会长单位，学校被北京2008奥林匹克竞赛组委会、中华人民共和国教育部、四川省人民政府授予北京2008奥林匹克教育示范学校。南山中学是四川省中学校长联谊会副理事长单位，是四川省保护未成年人先进集体，是四川省首批国家级示范高中，是绵阳市最佳文明单位……

走过一个世纪的岁月，书写一个百年的灿烂。被誉为“绵阳人民心中的学校”的四川省绵阳南山中学，已经走过百年办学历程，今天，南山中学欣逢中国基础教育大发展和建设中国（绵阳）科技城的大好历史机遇，学校正按照“承传百年南山传统，启迪学生成长智慧，奠基学生终身发展，开创名校崭新未来”的近期办学思路，努力让“绵阳南山”这块基础教育的响亮品牌在中国科技城建设的大潮中熠熠生辉，努力实现“新百年、新南山、新跨越”的奋斗目标。



An Introduction of Nan Shan High School

This is the place—Mianyang Nanshan High School, which is praised as the school most loved by the people of Mianyang and where the famous poet He Jingzhi and the academicians of Chinese Academy of Science and Chinese Academy of Engineering, Xu Xurong, Ma Zuguang, Zhang Siying and Zhang Guangxue studied and started their life for success.

Nanshan High School is located at the picturesque intersection area of three rivers in the Sci-tech city (Mianyang city) of China. It covers 280 mu and is a garden-style school with rich cultural heritage and strong spirit of the times.

Nanshan High School was founded in 1908. It was one of the first 14 schools in Sichuan Province that were planned to reach a higher school-running level with more preferential treatment from the provincial government in 1953. It was put on the list of key middle schools of the province in 1978. In 2000, it became one of the first national model schools, and then set up Nanshan Bilingual School in 2003.

Nanshan High School now has 12000 students at school and a teaching staff of about 500, including 16 special class teachers and 163 senior teachers. In the Nanshan part of the school there are 8000 students and in the Bilingual school 4000 students and 300 teachers.

In the past 100 years, generations of Nanshan people have striven without cease and formed the Nanshan culture --- the spirit of diligence, honesty, democracy and innovation. This culture has influenced one generation of Nanshan students after another. Nanshan also became well-known in Sichuan Province for its strong academic atmosphere, serious teaching and high teaching quality. More importantly, it is a school with a glorious tradition of revolution. Lots of its teachers and students fought for the people's cause under the leadership of the Chinese Communist Party in the Anti-Japanese War, the Civil War and the Korean War, and many of them became our nation's heroes.

In the 100-year practice of running school, Nanshan High School has formed its own guiding principles of running school---to let students be their own master in their growth and lay the foundation for their lifelong development. The school sticks to the Party's educational policies and make it its goal to cultivate students with sound knowledge, high quality and great potential and creativity. Nanshan High School, different from many other schools, isn't affected by the impetuosity and eagerness for quick success and instant benefit in society, instead, it overcomes various difficulties, tries to make the most of its present teaching resources and make great efforts to improve its teaching quality. It has produced thousands of excellent graduates. During the 100 years, Nanshan has always been the leading school in Sichuan Province. Every year, about 2500 students, 90% of all the students, go to

universities from here, of which 40% go to key universities. In addition, every year about 30 students on average win the first prize in the national contests of science and some are chosen to be the contestants preparing for the international contests. Students from Nanshan High School are welcomed by all the universities for their high quality and great potential.

Nanshan High School was given many titles by the Ministry of Education and the Central Committee of the Youth League. In 2005, it hosted the National Information Technology Contest for High School Students. The contestants from Nanshan High School won 3 gold medals and 1 silver medal. In July 2007, the school team won the champion of the National Robot Contest and will go to the USA to compete in the international contest in April 2008. Nanshan High School also successfully hosted the National Football Tournament Finals for Middle School Students. The school team got the fourth place.

Nanshan High School, which is called the school most loved by the people of Mianyang, has a splendid school-running history of 100 years. Now it is trying to grasp the historic opportunity of the great development of China's elementary education and the sci-tech city of China (Mianyang city). Following its recent school-running principle---to inherit its 100-year tradition, inspire students' intelligence, lay the foundation for students' development and found a brand-new future, the school will try its best to realize the goal "New century, New Nanshan, New stride".

百年润物

BAINIAN RUNWU

百年岁月话峥嵘

卷首语

系子桃李竞芬芳

我校校友贺敬之（曾任中宣部副部长、文化部代部长）回母校



教育部副部长陈小娅（中）视察我校



时任省委副书记黄寅奎（左二），时任省委常委甘道明（左一）视察我校

百年润物

BAINIAN RUNWU

百年岁月话峥嵘

卷首语

系于桃李竟无言



国务院国资委副主任黄丹华（中，原绵阳市委副书记）视察我校



原四川省副省长韩邦彦(中)视察我校



省政协副主席杨海清(中)视察我校